
AB 617 Community Air Protection Program 
Minutes of the Steering Committee Meeting 

Zoom Online Meeting 
June 8th, 2022 

Chair of Meeting: Edgar Ruiz 

Facilitator: Milly Ferrer from Harder & Company 

I. Attendance: 

Primaries: Matt Dessert, Air Pollution Control District; Rene Felix, Community Corridor; Blake Plourd, Community 
Corridor; Sergio Cabañas, Community Corridor; Virginia Mendoza, Community Corridor; Mary Salazar, Community 
Corridor; John Hernandez, Community Corridor; Christopher Velasco, Community Corridor. 

Alternates: Belen Leon, Air Pollution Control District; Rosa Guerrero, Community Corridor; Bob Fischer, Community 
Corridor; Tomas Oliva, Community Corridor; Michael Moore, Community Corridor. 

Other Agency Staff: Marco Perrone, Air Pollution Control District; Adriana Carrillo, Air Pollution Control District; Edgar 
Ruiz, Comité Cívico del Valle; Andrea Juarez, California Air Resources Board; Ivy Osornio, California Air Resources 
Board. 

I. Welcome and Opening Remarks by CSC Members 

Milly Ferrer welcomed everyone to the virtual meeting. She mentioned Daniela Flores and Jessica Silva who will be 
supporting anyone that has technical difficulties throughout the meeting. She commented they have interpretation 
services and how to access this service through the platform. She reminded everyone that the meeting is being 
recorded and how the CSC members can access the agenda packet. She also mentioned how everyone can submit 
their comments and how the public comment procedure works. She mentioned the bulk of the meeting will be focused 
on the Department of Transportation's listening session which might run the meeting for longer. She commented that 
at the end of the listening session they will prioritize agenda item 7 which is setting a date and selecting topics for the 
next meeting. She said Edgar Ruiz will be stepping in as co-chair for this meeting.  

Edgar Ruiz welcomed the committee and commented that Luis Olmedo and Christian Torres will not be able to be 
on the board. 

II. Public Comment Period 

David Aguirre, who is the interim executive director at the Department of Transportation, proposed a project for 
consideration for AB 617 funding. He explained the project has numerous pedestrian improvements associated with it 
and the requested funding is around 1.1 million dollars. He mentioned the overall project cost is around twelve million 
dollars.  

Matt Dessert asked if they fund the project how soon would they be breaking ground and finishing the project. 

David Aguirre said they are securing the other portion of the funding. He commented that the design and 
environmental plan are completed. He was hopeful they could get everything done by the end of the year if not sooner. 

Belen Leon asked if David Aguirre could provide site plans so they could show the committee and discuss it further 
in another meeting.  

III. Approval of Minutes 

Bob Fischer made a motion to approve the minutes from May 11th, 2022.  



Sergio Cabañas seconded the motion. 

The motion was passed. 

IV.  Presentations 

2022 Transportation Equity Listening Session, Andrea Veach; ICF. 

Christopher Velasco mentioned his dissatisfaction with CalTrans and how they do not add any landscaping in their 
projects in Calexico.  

Andrea Veach said the session would be an open discussion regarding a few questions and topics she brought. She 
mentioned she will say the questions aloud so everyone can answer them through the chat or the poll they will display. 
The questions were:  

● Which mode of transportation was most frequently used by everyone. 
● Which transportation-related issue impacted them the most.  
● How familiar were they with the work of the California Department of Transportation, California State 

Transportation Agency, and the California Transportation Committee? 
● Did anyone know how to engage with the Department of Transportation, California State Transportation 

Agency, and the California Transportation Committee?  

After everyone answered the questions, Andrea Veach commented she would open the floor for discussion regarding 
a new set of topics, which were:  

● What transportation challenges have they observed in their community, even if they have not personally 
experienced them. 

● Any other issues the public would like to raise regarding community connectivity.  
● Any thoughts on the availability of ride shares. 
● What type of injustices have they observed in their community regarding transportation infrastructure and 

policy.  
● How can state agencies build or gain the trust of the communities?  

The group had a long discussion about these topics.  

Andrea Veach did a quick recap of the discussion. She mentioned most of the people that responded to the poll drive 
vehicles. She commented pollution, environmental issues, connectivity, and access to transportation have been key 
topics for the group. She mentioned they also heard from various speakers about addressing concerns regarding senior 
citizens, teenagers, and families living in neighborhoods that are being used as alternate routes. She commented if 
anyone had extra thoughts to email Renee Rainey. 

Mitch Weiss appreciated everyone’s feedback. 

Michael Keever, who is the chief deputy director at CalTrans, thanked everyone for their time and frank comments. 
He mentioned it was extremely helpful to understand the needs of the communities. 

Jay Bradshaw from CalTrans said what he heard from the group was that it came down to the quality-of-life issues 
and efficient connectivity for transportation. He thanked everyone for their comments. 

Joe Lyou said taking on transportation equity is a first timer for them. He mentioned it is innovative and complicated 
and cannot be done without hearing from the community. He said these issues will be given priority and they will try to 
address these concerns. 

Ann Fox appreciated everyone's comments. She thanked everyone and said they are listening.  



Adriana Montana asked what the agencies were doing to incentivize the purchase of clean energy vehicles. 

Joe Lyou mentioned those programs traditionally go to the bigger air districts and are now starting to go to the smaller 
ones. He said places like Calexico and Imperial County have not had that extra opportunity but there will be more to 
come. 

V. Discussion / Information Items 

Update on the CERP, Belen Leon; ICAPCD 

There were no comments on this topic. 

Updates on the Urban Greening and Paving projects, Marco Perrone; ICAPCD. 

There were no comments on this topic. 

Updates on the Ad Hoc Subcommittee, Blake Plourd. 

There were no comments on this topic. 

VI. Agency Updates 

Edgar Ruiz mentioned that the monitor in the northern area of Calexico is already installed. He commented that they 
have had advanced talks regarding the last two monitors. He extended an invitation to all members to their monitor 
training and said they will be updating them with more information at the end of the month. 

VII. Agenda Topics & Set Date for Next Meeting. 

Sergio Cabañas made a motion to have the July meeting on the 13th and go dark for August. 

Bob Fischer seconded the motion. 

The motion passed. 

VIII. Closing Remarks / Adjournment 

Sergio Cabañas made a motion to adjourn the meeting. He mentioned everyone to please stay safe and watch out 
for the hot weather. 

Virginia Mendoza seconded the motion. 

The motion was passed. 

Meeting adjourned.  



Programa Comunitario de Protección Atmosférica Bajo el Auspicio del Proyecto de Ley AB 617  
Minuta de la Reunión del Comité Directivo  

Junta por la plataforma Zoom 
8 de junio del 2022  

Presidente de la Reunión: Edgar Ruiz 

Facilitador: Milly Ferrer de Harder & Company 

I. Asistencia: 

Primarias: Matt Dessert, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; René Félix, Corredor Comunitario; 
Blake Plourd, Corredor Comunitario; Sergio Cabañas, Corredor Comunitario; Virginia Mendoza, Corredor 
Comunitario; Mary Salazar, Corredor Comunitario; John Hernández, Corredor Comunitario; Christopher 
Velasco, Corredor Comunitario. 

Suplentes: Belén León, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; Rosa Guerrero, Corredor Comunitario; 
Bob Fischer, Corredor Comunitario; Tomás Oliva, Corredor Comunitario; Michael Moore, Corredor Comunitario. 

Otro personal de las Dependencias: Marco Perrone, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; Adriana 
Carrillo, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; Edgar Ruiz, Comité Cívico del Valle; Andrea Juarez, 
Junta de Recursos del Aire de California; Ivy Osornio, Junta de Recursos del Aire de California. 

I. Bienvenida y Comentarios Iniciales por parte de los Integrantes del CSC 

Milly Ferrer dio la bienvenida a todos a la reunión virtual. Mencionó Daniela Flores y Jessica Silva quienes 
estarán apoyando a cualquiera que tenga dificultades técnicas durante la reunión. Comentó que cuentan con 
servicios de interpretación y cómo acceder a este servicio a través de la plataforma. Les recordó a todos que la 
reunión se está grabando y cómo los miembros del CSC pueden acceder al paquete de la agenda. También 
mencionó cómo todos pueden enviar sus comentarios y cómo funciona el procedimiento de comentarios públicos. 
Mencionó que la mayor parte de la reunión se centrará en la sesión de escucha del Departamento de Transporte, 
que podría prolongar la reunión por más tiempo. Comentó que al final de la sesión de escucha priorizarán el punto 
7 de la agenda, que es establecer una fecha y seleccionar temas para la próxima reunión. Dijo que Edgar Ruiz 
intervendrá como copresidente de esta reunión.  

Edgar Ruiz le dio la bienvenida al comité y comentó que Luis Olmedo y Christian Torres no podrán estar en la 
junta. 

II. Comentario Público 

David Aguirre, quien es el director ejecutivo interino del Departamento de Transporte, propuso un proyecto para 
su consideración para el financiamiento AB 617. Explicó que el proyecto tiene asociadas numerosas mejoras 
peatonales y el financiamiento solicitado ronda los 1,1 millones de dólares. Mencionó que el costo total del 
proyecto es de alrededor de 12 millones de dólares.  

Matt Dessert preguntó si financian el proyecto, qué tan pronto comenzarían y terminarían el proyecto. 

David Aguirre dijo que están trabajando para asegurar la otra parte de los fondos. Comentó que el diseño y el 
plan ambiental están terminados. Tenía la esperanza de que pudieran tener todo listo para fin de año, si no antes. 

Belén León preguntó si David Aguirre podría proporcionar planos del sitio para que pudieran mostrárselo al 
comité y discutirlo más a fondo en otra reunión.  

 

III. Aprobación de la Minuta de la Reunión Anterior 

Bob Fischer hizo una moción para aprobar las minutas del 11 de mayo de 2022.  



Sergio Cabañas secundó la moción. 

La moción fue aprobada. 

IV.  Presentaciones 

Sesión para escuchar sobre Equidad en el Transporte 2022, Andrea Veach; ICF. 

Christopher Velasco mencionó su insatisfacción con CalTrans y cómo no agregan ningún paisajismo en sus 
proyectos en Calexico.  

Andrea Veach dijo que la sesión sería una discusión abierta sobre algunas preguntas y temas que ella trajo. 
Mencionó que dirá las preguntas en voz alta para que todos puedan responderlas a través del chat o la encuesta 
que mostrarán. Las preguntas eran:  

● ¿Qué modo de transporte usaban con más frecuencia? 
● ¿Qué problema relacionado con el transporte les impactó más? 
● ¿Qué tan familiarizados estaban con el trabajo del Departamento de Transporte de California, la Agencia 

de Transporte del Estado de California y el Comité de Transporte de California? 
● ¿Sabían cómo interactuar con el Departamento de Transporte, la Dependencia de Transporte del Estado 

de California y el Comité de Transporte de California?  

Después de que todos respondieron las preguntas, Andrea Veach comentó que abriría la discusión sobre un 
nuevo conjunto de temas, que eran:  

● ¿Qué desafíos de transporte han observado en su comunidad, incluso si no los han experimentado 
personalmente? 

● Cualquier otro problema que el público quisiera plantear con respecto a la conectividad de la comunidad.  
● Cualquier idea sobre la disponibilidad de viajes compartidos. 
● ¿Qué tipo de injusticias han observado en su comunidad con respecto a la infraestructura y la política de 

transporte?  
● ¿Cómo pueden las agencias estatales construir o ganarse la confianza de las comunidades?  

El grupo tuvo una larga discusión sobre estos temas.  

Andrea Veach hizo un breve resumen de la discusión. Mencionó que la mayoría de las personas que respondieron 
a la encuesta manejan vehículos. Comentó que la contaminación, los problemas ambientales, la conectividad y el 
acceso al transporte han sido temas clave para el grupo. Mencionó que también escucharon de varios oradores 
sobre cómo abordar las preocupaciones sobre personas de la tercera edad, adolescentes y familias que viven en 
vecindarios que se utilizan como rutas alternativas. Comentó si alguien tenía comentarios adicionales podían 
enviar un correo electrónico a Renee Rainey. 

Mitch Weiss agradeció los comentarios de todos. 

Michael Keever, quien es el director adjunto en jefe de CalTrans, agradeció a todos por su tiempo y comentarios 
francos. Mencionó que fue muy útil entender las necesidades de las comunidades. 

Jay Bradshaw de CalTrans dijo que lo que escuchó del grupo fue que se trataba de problemas de calidad de vida 
y conectividad eficiente para el transporte. Agradeció a todos por sus comentarios. 

Joe Lyou dijo que asumir la equidad en el transporte es algo nuevo para ellos. Mencionó que es vanguardista y 
complicado y que no se puede hacer sin escuchar a la comunidad. Dijo que se dará prioridad a estos problemas 
y que tratarán de abordar estas preocupaciones. 

Ann Fox agradeció los comentarios de todos. Agradeció a todos y dijo que están escuchando.  

Adriana Montana preguntó qué estaban haciendo las agencias para incentivar la compra de vehículos de energía 
limpia. 



Joe Lyou mencionó que esos programas tradicionalmente van a los distritos de aire más grandes y ahora están 
comenzando a ir a los más pequeños. Dijo que lugares como Calexico e Imperial County no han tenido esa 
oportunidad adicional, pero habrá más por venir. 

V. Temas Por Dialogar / Información 

Actualización sobre el CERP, Belén León; ICAPCD 

No hubo comentarios sobre este tema. 

Actualizaciones de los proyectos de Reverdecimiento y Pavimentación Urbana, Marco Perrone; ICAPD. 

No hubo comentarios sobre este tema. 

Actualizaciones sobre el Subcomité Ad Hoc, Blake Plourd. 

No hubo comentarios sobre este tema. 

VI. Actualizaciones por parte de las Dependencias 

Edgar Ruiz agregó que ya está instalado el monitor en la zona norte de Calexico. Comentó que han tenido platicas 
avanzadas en cuanto a los 2 monitores que hacen falta. Extendió una invitación a todos los miembros a su 
entrenamiento de monitores, dijo que compartirá más información al final del mes.   

VII. Temas de la para la Orden del Día y Fecha para la Próxima Reunión. 

Sergio Cabañas hizo la moción de tener la siguiente reunión el 13 de julio y brincar la reunión del mes de agosto. 

Bob Fischer secundó la moción. 

La moción pasó. 

VIII. Comentarios Finales / Cierre 

Sergio Cabañas hizo la moción de clausurar la reunión. Mencionó a todos que por favor se mantengan seguros 
y tengan cuidado con el clima cálido. 

Virginia Mendoza secundó la moción. 

La moción fue aprobada. 

Se levanta la Sesión.  
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